

နိင်ထိုင်လၢကဒီးန့ၣ်ဘၣ် New York ကီၣ်စဲၣ် တၢ်သ့က့ၣ်ခံက့ၣ်တၢ်စဲပနီၣ် (NYSSB)

- A. ကိၣ်ဖိလၢသးအိၣ်ဒီးန့ၣ်ဘၣ် NYSSB အံၤကဘၣ်မၤလၢပဲၤ ဖျါကိၣ်အတၢ်လိၣ်ဘၣ်ခဲလၢက ယုၣ်ဒီး NYS ကိၣ်ကမံးတံၢ်မိၢ်ပုၤ တီၤဒိၣ်လံာ်အုၣ်သး*၊
- B. လၢတၢ်လိၣ်ဘၣ်အစ့ၤကတၢ်လၢထးအဲၣ်ညါ, ကိၣ်ဖိလၢသးအိၣ်ဒီးန့ၣ်ဘၣ် NYSSB အံၤ ကဘၣ်ဒီးန့ၣ်ဘၣ်အမး သၢ (3) မး လၢအဲကလံးကိၣ်တၢ်စဲပနီၣ် ဒီးသၢ (3) မး လၢဟီၣ်ခိၣ်ဒီးဖျါကိၣ်တၢ်စဲပနီၣ်န့ၣ်လီၤ.

နိင်ထိုင်လၢတၢ်ဖျါထီၣ် အဲကလံးကိၣ်တၢ်သ့တၢ်ဘၣ်	အမး အလုၢ်အပူၤ	နိင်ထိုင်လၢတၢ်ဖျါထီၣ် ဟီၣ်ခိၣ်ဒီးဖျါကိၣ်တၢ်သ့တၢ်ဘၣ်	အမး အလုၢ်အပူၤ
<p>1A. ဒီးန့ၣ်ဘၣ် အဲကလံးကိၣ်ဂ့ၢ်ကျါပီညါ အမး 80 မ့တမ့ၢ် အါန့ၢ်အန့ၢ် ဖဲ NYS ကိၣ်ကမံးတံၢ်မိၢ်ပုၤ တၢ်ဒီးစဲးအပူၤ** မ့တမ့ၢ် ပုၤမၤလိၣ်အဲကလံးကိၣ် (ELLs) တၢ်ဒီးစဲး 75 မး မ့တမ့ၢ် အါန့ၢ်အန့ၢ် ဖဲကိၣ်ကမံးတံၢ်မိၢ်ပုၤ တၢ်ဒီးစဲးခံၣ်လီၤ လၢတမ့ၢ်အဲကလံးကိၣ်**, လၢတအိၣ်ဒီးတၢ်ကိၣ်ထံ.</p>	1	<p>2A. မၤလၢပဲၤ Checkpoint C ပတီၢ် ဟီၣ်ခိၣ်ဒီးဖျါကိၣ်တၢ်မၤလိ, ယုၣ်ဒီးအမး 85 မး မ့တမ့ၢ် အါန့ၢ်အန့ၢ်, မ့တမ့ၢ် အမးလၢတၢ်ထီၣ်သတြီၤအီၤသ့ ဒီဖျါတၢ်စူးကါ တၢ်ဟ့ၣ်အမးအကျါအကျဲအကျဲအကျဲ လၢအဘၣ် တၢ်စဲပနီၣ်ဃာ်အီၤ ဒီဖျါ ကီၣ်ရၣ် ဒီးဘၣ်တၢ်အၢၣ်လီၤ တူၢ်လိာ်အီၤ ဒီဖျါပုၤလၢဘၣ်တၢ်ဟ့ၣ်မ့ဟ့ၣ်ဒါအီၤ, လၢအလဲၤသးတပူၤဃီဒီး Checkpoint C အတၢ်ဟံပတီၢ် တဖၣ်.</p>	1
<p>1B. ELLs ဒီးန့ၣ်ဘၣ်အမးခဲလၢကဟံဖိၣ် 290 မ့တမ့ၢ် ဂၤန့ၢ်ဒီး New York ကီၣ်စဲၣ် အဲကလံးကိၣ် ဒ်အမ့ၢ်ကိၣ်ခံက့ၣ်တၢ်ကိၣ် အတၢ်မၤလိန့ၢ်တၢ် တၢ်ဒီးစဲး (NYSESLAT) ဖဲ 9-12 တီၤတဖၣ်အပူၤ.</p>	1	<p>2B. ဟ့ၣ်လီၤလိာ်ကွဲးနီၣ်တဖၣ် လၢကိၣ်လၢအိၣ်လၢ ကီၣ်အဲကလံးကိၣ်အချါ လၢအနဲၣ်ဖျါထီၣ် တၢ်သိၣ်လိ လၢကိၣ်ဖိအဟံၣ်/နီၣ်ကစၢ်ကိၣ် အစ့ၤကတၢ် သၢနီၣ် ဖဲ 8 တီၤ ဒီးဆူညါ ယုၣ်ဒီးအမးတၢ်ထီၣ်ယူ B မ့တမ့ၢ် အါန့ၢ်အန့ၢ်.</p>	1
<p>1C. မၤလၢပဲၤ 11 တီၤ ဒီး 12 တီၤ ELA တၢ်မၤလိခဲလၢက ယုၣ်ဒီး အမးတၢ်ထီၣ်ယူ 85 မး မ့တမ့ၢ် အါန့ၢ်အန့ၢ် မ့တမ့ၢ် အမးလၢတၢ်ထီၣ်သတြီၤအီၤသ့ ဒီဖျါတၢ်စူးကါ အမးတၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲအကျဲ လၢအဘၣ်တၢ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်အီၤ ဒီဖျါကီၣ်ရၣ် ဒီးဘၣ်တၢ်အၢၣ်လီၤတူၢ်လိာ်အီၤ ဒီဖျါ ပုၤလၢဘၣ်တၢ်ဟ့ၣ်မ့ဟ့ၣ်ဒါအီၤ.</p>	1	<p>2C. လၢကိၣ်ဖိလၢအဆဲးလီၤမံၤဖဲ ကိၣ်ခံက့ၣ် တၢ်က့ၣ်ဘၣ်က့ၣ်သ့ အတၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲအကျဲ, မၤလၢပဲၤ နီၣ်ကစၢ်ကိၣ်ပီညါ (HLA) တၢ်မၤလိ လၢတၢ်လိၣ်ဘၣ်အီၤ ခဲလၢက ယုၣ်ဒီးအမး 85 မ့တမ့ၢ် အါန့ၢ်အန့ၢ် မ့တမ့ၢ် အမးလၢ တၢ်ထီၣ်သတြီၤအီၤသ့ ဒီဖျါတၢ်စူးကါ တၢ်ဟ့ၣ်အမး အတၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲအကျဲ လၢအဘၣ်တၢ်စဲပနီၣ်ဃာ်အီၤ ဒီဖျါ ကီၣ်ရၣ် ဒီးဘၣ်တၢ်အၢၣ်လီၤတူၢ်လိာ်ဘၣ်အီၤ ဒီဖျါပုၤလၢဘၣ်တၢ်ဟ့ၣ်မ့ဟ့ၣ်ဒါအီၤန့ၣ်လီၤ.</p>	1
<p>1D. ဒီးန့ၣ်အမးဖဲတၢ်သ့တၢ်ဘၣ်အပတီၢ် ဖဲအဲကလံးကိၣ်တၢ်ဒီးစဲး လၢတၢ်အၢၣ်လီၤတူၢ်လိာ်အီၤ (ကွၢ်ဖဲ "အဲကလံးကိၣ်တၢ်ဒီးစဲးလၢတၢ်အၢၣ်လီၤတူၢ်လိာ်အီၤ" ဖဲကဘျးပၤ 49.)</p>	1	<p>2D. အမးဖဲတၢ်သ့တၢ်ဘၣ်ပတီၢ် လၢ Checkpoint C ဟီၣ်ခိၣ်ဒီးဖျါကိၣ်တၢ်မၤကွၢ် လၢတၢ်စဲပနီၣ်ဃာ်အီၤ (ကွၢ်ဖဲ "Checkpoint C ဟီၣ်ခိၣ်ဒီးဖျါကိၣ်တၢ်မၤကွၢ်တဖၣ် ဒီးအမးအစ့ၤကတၢ်" ဖဲကဘျးပၤ 50-52.)</p>	1
<p>1E. ဟံဖျါထီၣ် တၢ်တီၢ်ကျဲလၢတုၤထီၣ်ဘး ဆူအပတီၢ် လၢအတုၤထီၣ်ဘးဒီး တၢ်ကတီၢ်, တၢ်ဒိကန့ၣ်, တၢ်ဖး ဒီးတၢ်ကွဲးအနီၣ်ထီၣ် လၢအဘၣ် တၢ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်ဟံအီၤ ဒီဖျါ ကီၣ်ရၣ် NYS တၢ်သ့က့ၣ်ခံက့ၣ် တၢ်စဲပနီၣ်ကမံးတံၢ် (NYS Seal of Biliteracy Committee) ဆူပုၤကွၢ်ထံသမံသမိးတၢ်ဖိကရူၢ်အအိၣ် ယုၣ်ဒီးအဲကလံးကိၣ်တၢ်သ့တၢ်ဘၣ်.</p>	2	<p>2E. ဟံဖျါထီၣ် တၢ်တီၢ်ကျဲလၢတုၤထီၣ်ဘး ဆူအပတီၢ် လၢတုၤထီၣ်ဘးဒီးတၢ်စဲပနီၣ်လၢ တၢ်ကတီၢ်, တၢ်ဒိကန့ၣ်, တၢ်ဖးလံာ်, ဒီးတၢ်ကွဲးလံာ် လၢအဘၣ်တၢ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်အီၤ ဒီဖျါ ကီၣ်ရၣ် NYS တၢ်သ့က့ၣ်ခံက့ၣ် တၢ်စဲပနီၣ်ကမံးတံၢ် (NYS Seal of Biliteracy Committee) ဒီးလၢအဘၣ်လိာ်သးဒီး Checkpoint တၢ်မၤလိအတၢ်ဟံပတီၢ် ဆူပုၤကွၢ်ထံသမံသမိးတၢ်ကရူၢ်အအိၣ် ယုၣ်ဒီးအဲကလံးကိၣ်တၢ်သ့တၢ်ဘၣ်လၢ ကိၣ်လၢတၢ်စဲပနီၣ်ဃာ်အီၤ.</p>	2

တၢ်ဒီးစဲးအတၢ်မၤစၢၤ လၢဘၣ်တၢ်ဟ့ၣ်က့ၣ်ဟ့ၣ်ဖးအီၤ ဖဲပုၤနီၣ်တဂၤစုၣ်စုၣ်တၢ်က့ၣ်ဘၣ်က့ၣ်သ့အတၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲၤ (IEP) အပူၤ မ့တမ့ၢ် သဲစးတၢ်နီၤဖး 504 တၢ်ဒီးစဲးအတၢ်မၤစၢၤတၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲၤအံၤ တၢ်ကဘၣ်ဟ့ၣ်လီၤအီၤ လၢကီၣ်စဲၣ် ဒီးကီၣ်ရၣ်ဒိတဘျၣ် တၢ်ဒီးစဲးမၤကွၢ်ခဲလၢက လၢအဘၣ်တၢ်ဒုးဒီးစဲး ကိၣ်ဖိလၢအိၣ်ဒီးက့ၣ်က့ၣ် ဒ်ကီၣ်စဲၣ်သန့အိၣ်ဝဲအသိးန့ၣ်လီၤ. ကိၣ်ဖိလၢ အိၣ်ဒီးက့ၣ်က့ၣ် သ့ၣ်တဖၣ်အံၤ ကြားဒီးန့ၣ်ဘၣ်စ့ၢ်ကီး တၢ်ဒီးစဲးအတၢ်မၤစၢၤ လၢ Checkpoint C ဟီၣ်ခိၣ်ဒီးဖျါကိၣ်တၢ်ဒီးစဲးတဖၣ် ဒ်တၢ်ဟ့ၣ်ပျဲအီၤအသိးန့ၣ်လီၤ.

* ကိၣ်ဖိလၢကိၣ်ပူၤတဖၣ် လၢအအိၣ်ဒီး တၢ်ဖျါကိၣ်အကျါအကျဲအကျဲ လၢအဘၣ်တၢ်အၢၣ်လီၤတူၢ်လိာ်ဟံအီၤ ဒီဖျါပုၤလၢ ဘၣ်တၢ်ဟ့ၣ်မ့ဟ့ၣ်ဒါအီၤအံၤ တၢ်ကဟံအီၤ ဒ်ကိၣ်အနီၣ်ထီၣ်အသိးန့ၣ်လီၤ.

**ဆူညါတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျဲၤဘၣ်ယး တၢ်ပျဲပူၤလၢတၢ်ဒီးစဲးတဖၣ်အဂီၢ်, ကွၢ်ဖဲ တၢ်သံကွၢ် 72-73, 91-92 တက့ၢ်.